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nepromarněte tento čas, neboť 
nastaly dny zlé. 

Efezským 5,15-16 

Dávejte si dobrý pozor na to, jak 
žijete, abyste si nepočínali jako 

nemoudří, ale jako moudří;

Pište nám na etabita@etabita.cz

mailto:expedice@etabita.cz
https://portal.cb.cz/souzneni
Str�nka27
Str�nka27
Str�nka27
Str�nka27
www.etabita.cz
mailto:etabita@etabita.cz


3

Času je málo – to není vůbec o tom, že 
máme zrychlit, že máme být výkonněj-
ší, rychlejší, že se nesmíme zastavit… 
Naopak, někdy je to právě o tom, že 
máme zpomalit, dělat věci v klidu 
a pořádně.

Nedávno jsem byla na sešlos�, kterou 
pořádali jedni mí známí k příležitos� 
svého výročí. Když jsem se dozvěděla, 
že na setkání přijede Vojta Kodet, 
zatetelilo se mé srdce. Kázání Vojty 
Kodeta provázela počátky mého 
křesťanského života a vím, že z jeho 
promluv přijmu vždy něco podnětného.  
Když přijel, snažila jsem se pohybovat 
v jeho blízkos� v naději, že zaslechnu 
něco moudrého a oslovujícího. No, 
musím říci rovnou, že se bratr Kodet 
bavil úplně normálně. Přesto mě jedna 

jeho věta oslovila natolik, že si ji často 
připomenu. Někdo mluvil o tom, že při 
hloupých diskuzích se nejen nezapoju-
je, ale odchází, protože je mu líto času. 
Na to bratr Kodet řekl právě tu větu, 
která ke mně mluvila. To�ž že stále více 
prožívá, že času je málo. 

Čas je Boží dar a na nás je ptát se Pána, 
jak s ním zacházet.

Že máme hledat, co je přednější, co je 
důležité, co má cenu. Času je málo a je 
škoda ho „probendit“ a je škoda ho 
„prosprintovat“.

V tomto čísle najdete články také (ale 
nejenom) o čase. 

Udělejte si čas :), uvařte kávičku 
a začtěte se do nového čísla Tabity.

 

Luba Šťastná

ÚVODNÍK

Času je málo
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Každý z nás má seznam míst, kde jsme 
potřeba, stejně jako seznam účtů, které 
musíme pla�t. Práce se sama neudělá, 
jídlo se samo neuvaří, prádlo se samo 
nevypere. Už roky je heslem naší 
společnos�: Nemám čas. Nemám čas 
na věci, které bych chtěl. Nemám čas na 
věci, které mám rád. Ještě hůř – nemám 
čas na lidi, které mám rád. Skutečně má 
život takhle vypadat? ptáme se sami 
sebe. A pak se trochu ukonejšíme �m, 
že čas nemá nikdo, takže je to vlastně 
normální.

A pak je tu Ježíš Kristus. Ten, který 
o sobě prohlásil: „Já jsem ta cesta, 
pravda i život.“ Já vám řeknu, jak to je. 
Ukážu vám, co je normální. Povedu vás 
do života… a životem.

Kristus byl na sto procent Bůh, stejně 
tak na sto procent člověk. Je na něm 
vidět,  jak Bůh zachází  s  časem, 
a zároveň, jak má člověk zacházet 
s časem. Jedno slovo se v souvislos� 
s Ježíšovým tempem objevuje znovu 
a znovu, a to ve všech čtyřech evangeli-
ích: chodil či šel.

V jakém tempu se odehrává váš život? 
Jste ve stresu? Cí�te se zavalení? 
S n a ž í t e  s e  v š e c h n o  s � h n o u t 
a zvládnout? Ježíš vás zve k sobě. Dá 
vám něco, co jste dlouho nezažili: svůj 
odpočinek.

Protože šel, neří�l se, ani neběžel, ani 
nespěchal, měl šanci všimnout si 
Léviho. Dívám se na tohoto novopeče-
ného apoštola a říkám si: Když následo-
val Ježíše, tak šel s ním. Přizpůsobil se 
Ježíšovu tempu. A pokud Lévi následo-
val neuspěchaného Ježíše, pak Lévi žil 
neuspěchaný život. 

Ale nikdy nespěchal. Nikdy ho nevidíte 
běžet. Nesprintuje, bezhlavě nepobíhá. 
Nikdy s jazykem na vestě nezpívá 
hymnu brouka Kvapníka ze Včelích 
medvídků: Přátelé, chvátám, chvátám, 
nemám chvíli klid. Já tam, já tam, dávno 
už měl být. Bez dechu, ve spěchu, ženu si 
to po mechu. Pověřen úkoly, ženu si to 
po poli.

Ježíš měl na svůj pozemský úkol jenom 
tři roky. Muselo se mu do nich vejít 
hledání učedníků a jejich výchova. 
A také služební cesty plné uzdravování 
a kázání. Nebo naplnění minimálně tří 
stovek starozákonních proroctví. Ježíš 
taky měl svůj seznam. 

Ježíš měl hodně práce, dokonce velmi 
důležité práce, ale nikdy není uspěcha-

ný. Nikdy se nenechal pohl�t zane-
prázdněnos�.

Například Markovo evangelium 2,14 
(ČEP): A když šel dál, viděl Leviho, syna 
Alfeova, jak sedí v celnici, a řekl mu: 
„Pojď za mnou.“ On vstal a šel za ním.

Léviho známe také pod jménem 
Matouš. Jde o autora Matoušova 
evangelia, které líčí Ježíše, jak říká: Jste 
unavení? Jste vyčerpaní? Vyhořelí 
z náboženství? Pojďte ke mně. Pojďte se 
mnou stranou a obnovíte svůj život. 
Ukážu vám, jak si skutečně odpočinout. 

Choďte se mnou a pracujte se mnou - 
sledujte, jak to dělám. Naučte se 
nenásilnému tempu milos�. Nevložím 
na vás nic, co by byla zátěž nebo co by 
vám špatně padlo. Držte se ve společ-
nos� se mnou a naučíte se žít svobodně 
a lehce. (Matouš 11,28-30; překlad 
z MSG). 

Když jeden z následovníků neuspěcha-
ného Ježíše definuje lásku, tak jako 
první  napíše:  Láska je trpěl ivá . 
(1. Korintským 13,4) Láska si dělá čas. 
Láska umí přizpůsobit tempo. 

Mnoho lidí si myslí, že potřebují víc 
času. Co když víc než svůj čas potřebuje-
me restartovat lásku? Mám pro vás 
kra�čkou restartovací modlitbu. Co 
kdybyste ji vyměnili za melodii brouka 
Kvapníka?! Co kdybyste se ji – nehledě 
na to, kde zrovna jste na své duchovní 
cestě – zkusili modlit alespoň pár dní. Ta 
modlitba zní: Bože, pomoz mi jít 
dostatečně pomalu, abych naplno žil 
svůj život a hluboce miloval lidi.

Ježíš nebyl uspěchaný. Proč myslíte, že 
my uspěchaní jsme? Není to tak, že se 
za něčím ženeme anebo před něčím 
u�káme? V obou případech o něco 
přicházíme. Stejně tak naše okolí. 
Vražedné tempo je zloděj okrádající nás 
o životní poslání. Kvůli vysoké rychlos� 
s i  nevš imneme př í lež i tos�,  kdy 
můžeme pomoct; ignorujeme člověka, 
se kterým si můžeme promluvit. Láska 
není kompa�bilní s uspěchanos�. 
Spěch odpuzuje lásku.

Jakub Limr

Hymna brouka Kvapníka

Obrázek: Barbora Jeřábková
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Nakonec se mi podařilo si nastavit 
určitou šablonu. Vždycky v pondělí se 
�m zabývám a beru to jako takovou 
docela běžnou pracovní povinnost. 
Představuju si, že spousta adresátů se 
na má doporučení a knižní �py ani 
nepodívá. Ale zcela jistě také vím, že pro 
některé je to důležitá součást jejich 
týdne. Dostanou od někoho mail 
s hezkým obrázkem, osobním pozdra-

vením a povídáním o zajímavých 
knížkách. 

Spoustu věcí dělám jen tak. Jakože na 
nich vlastně nezáleží. Přitom cokoli 
z nich může mít pro někoho jiného 
velký význam. A i kdyby si mé práce 
nikdo z lidí nevšímal, Bůh ano. 

Hodí se být trošku osobní, i když jde 
o obchodní sdělení? Je vhodné použít 
i nějaký hezký obrázek kromě fotek 
knižních obálek? Jak vidíte, jde 
o celkem jednoduchou záležitost, která 
ovšem i tak skýtá spoustu otázek, 
pokud jste ochotní si  je položit. 

Když se mi poprvé ozvala jedna 
z adresátek s poděkováním „za ty 
krásné mailíky“, byla jsem v šoku. Cože? 
Moje pracovní ak�vita najednou nabyla 
jiného významu. Ta paní to opravdu čte. 
Ona se těší na každé pondělí, protože 
dostane ode mne e-mail. Nezůstalo 
u jediného ohlasu, ozývaly se další ženy. 

Skoro jsem se styděla, že jsem to psala 
„jen tak“. Nemyslela jsem na adresáty 
osobně. Ani já sama jsem dost nevěřila 
významu toho, co jsem dělala. Jen jsem 
prostě posílala e-maily. A lidi mi začali 
odpovídat. Došlo mi, že nic není jen tak. 
Všechno, co dělám, je doopravdy 
a může mít pro někoho jiného konkrétní 
osobní význam. Co když to pla� obecně, 
jen já si toho nevšímám?

 

Psáno pro magazín Proboha

Jak asi víte, mám knihkupectví. Je to 
malý obchod s pečlivě vybraným 
sor�mentem. Nikdy mě nenapadlo, že 
by mohlo nějak záležet na tak banální 
záležitos�, jako je pravidelné rozesílání 
e-mailů s novou knižní nabídkou. Vždyť 
je to tak mechanická ru�nní věc. 

Posílám takové e-maily pravidelně 
jednou týdně  na spoustu adres. 
Naučila jsem se to v časech karantény, 
kdy jsem chtěla dát zákazníkům na 
vědomí, jaké knihy bych jim ráda 
doporučila,  kdyby navš�vil i  můj 
obchod. 

Trochu jsem se v tom hledala. Sledovala 
jsem, jakými texty doprovázejí svou 
nabídku jiné obchody, kolik knih 
najednou nabízejí a jak se to vůbec celé 

dělá. Nechtěla jsem, aby můj mail 
vypadal jako všechny ostatní, ale 
zároveň mělo být jasné, o co jde. Sama 
na sobě jsem testovala, kolik doporučo-
vaných �tulů jsem ochotná si prohlížet 
a co už je na mne moc. 

Hana Pinknerová

Člověk má všechno dělat doopravdy, 
naplno a se vší láskou 
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Základní  překážkou kvality bývá 
zpravidla čas. Všechno trvá moc dlouho, 
a když bych se do něčeho pus�l kvalitně 
a poc�vě (rozuměj pomalu),  tak 
nes�hnu plno dalších lákadel. Kde tedy 
najít mo�vaci začít?

Člověk je tvor lenivý a nejraději by ležel. 
Jenomže aby uspokojil svá přání, touhy 
a základní životní potřeby, musí alespoň 
trochu pracovat. Bez práce nejsou 
koláče, to je obecně známo. Když se ale 
dnes podíváme kolem sebe, ony jsou ty 
koláče i bez práce. A celkem často, takže 
proč se snažit?

V době instantních polévek a mikrovlnek 
jsme si zvykli mít všechno rychle a hned. 
Ale co kvalita a chuť? Opravdu je vše 
rychlé zároveň dobré a kvalitní? Člověk 
je pod palbou reklamních kampaní, co 
všechno musí s�hnout, co všechno zažít 
a co všechno mít. Kvan�ta tak válcuje 
kvalitu ve všech směrech.

Rozhodně to není lehké, ale není to 

nemožné. V první řadě je třeba přijmout 
postoj, že každý z nás je součás� velkého 
celku, na kterém se podílíme nejen 
spotřebou, ale i prací. Naše práce je 
součás� složitého procesu propojených 
činnos� lidské společnos�. Tyto činnos� 
na sebe navazují a finální výsledek 
a dopady svého snažení často ani 
nevidíme. V profesním životě nedá 
osvojení tohoto postoje tolik práce, 
protože jsou to činnos�, za které 
dostáváme mzdu. 

Mnohem těžší je to však v osobním 
životě. Pla� zde však stejný princip, že 
velké věci jsou vyvrcholením malých 
věcí, které ale v součtu trvají moc 
dlouho. Když se vrá�me k našemu 
přísloví s koláči, tak musím nejprve 
koupit mouku, vejce, droždí a jiné 
suroviny. Navíc nic z toho samo o sobě 
vůbec nechutná dobře. Začít s čímkoliv 
chce zkrátka pevné osobní odhodlání 
a víru ve výsledek. 

Nejlepším příkladem takového postoje 
je farmář, který na jaře zaseje obilí. Práci 
musí vykonat, musí ji vykonat ve správný 
čas a musí ji vykonat dobře. A dělá to 
s vírou, že výsledek své práce ve formě 
bohaté sklizně uvidí až za několik 
měsíců. „Ti, kdo v slzách sejí, s plesáním 
budou sklízet. S pláčem nyní chodí, kdo 
rozsévá, s plesáním však přijde, až 
ponese snopy.“ (Ž 126,5-6)

Farmář dopředu neví, kde jeho vypěsto-
vané obilí skončí. Třeba z toho bude 
právě mouka pro naše oblíbené koláče. 
A je to právě farmářova důslednost, že 
dílo nejen začal, ale i s vírou dokončil. 
Když si pak uvědomíme dlouhou 
a složitou cestu vzniku obilného zrna, 
získáme až téměř osobní odpovědnost k 
jeho dalšímu zhodnocení. A v tom je ta 
mo�vace. Žádné koláče to�ž nechutnají 
tak dobře, jako když si je upečeme sami. 
Ten pocit a chuť prostě stojí za to!

Daniel Voldřich

Komu se nelení, tomu se koláče

MUŽI
  NA HRANE
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1/ Co bylo na počátku tvého rozhodnutí 
navštěvovat pacienty na LDN?

Určitě mi tato zkušenost pomohla. Při 
svém zaměstnání jsem navštěvovala 
staré pacienty doma a viděla jsem, že je 

potěší návštěva, a hlavně možnost si 
s někým popovídat.

2/ Celý život jsi pracovala jako zdravotní 
sestra. Pomohla ti tato životní zkušenost 
lépe pochopit, co lidé dlouhodobě 
upoutaní na lůžku prožívají?

Třicet pět let jsem pracovala jako 

zdravotní sestra u prak�ckého lékaře. 

S nemocnými a často právě se staršími 

pacienty jsem se denně setkávala. Když 

jsem odešla do důchodu, potřebovala 

jsem si na čas odpočinout. Po nějaké 

době jsem ale zjis�la, že čas plyne rychle 

a mně u�ká mezi prsty. Že mám ještě sílu 

a čas udělat něco dobrého pro lidi. 

Nemocní mi byli blízcí, a tak jsem se po 

modlitbách rozhodla, že zkusím jako 

dobrovolník navštěvovat nemocné na 

LDN. Prostředí na LDN jsem trochu 

znala, protože jsem tam někdy navště-

vovala naše pacienty, když jsem ještě 

chodila do práce. A možná mi také 

trochu � pacien� chyběli.

3/ Pokud žijeme aktivní a soběstačný 
život, asi si nedovedeme představit, jak 
tito lidé tráví celé dny v cizím a neosob-
ním prostředí nemocnice. Jaké jsou 
zpravidla jejich největší potřeby?

Na LDN jsou naplněny tělesné potřeby 

pacientů, ale ne ty duševní. Není čas se 

jim více osobně věnovat. Prožívají stále 

stejné dny a jsou moc vděční za jakékoliv 

rozptýlení v jejich všednos�. Jsou moc 

rádi, když se k nim člověk na chvíli posadí 

a popovídá si s nimi. Někdy je jejich 

zdravotní stav už tak vážný, že si s nimi 

nejde povídat, ale pohlazení a úsměv je 

možný vždycky. Ale největší potřebou 

těchto dlouhodobě nemocných jsou 

návštěvy jejich nejbližších – rodiny!

8/ Máme-li někoho z rodiny dlouhodobě 
hospitalizovaného v nemocnici, na co 
bychom především měli myslet a jak 
bychom mu mohli pomoci tuto situaci 
zvládnout?

5/ Mají tito lidé tváří v tvář konci života 
otevřenější srdce pro zvěst evangelia?

7/ Čeho je podle tvého názoru potřeba 
se v období aktivního života vyvarovat 
a co naopak posilovat, abych jednou 
zvládl i vlastní dlouhodobou nemoc 
a nemohoucnost?

Myslím, že je dobré nebýt sebestředný 

a učit se trpělivos�. Nevím, jestli se 

během ak�vního života můžeme na toto 

těžké období připravit, ale vím, že když 

můj život patří Pánu Ježíši, tak s ním 

projdu i toto těžké období. V Bibli se 

píše: „I kdybych šel údolím nejhlubší 

tmy, nebudu se bát zlého, neboť ty jsi se 

mnou.“ (Žalm 23,4)

Měli bychom dobře promyslet, zda by se 

nenašla možnost, jak se o našeho 

blízkého postarat v domácím prostředí, 

a vzít si ho z nemocnice domů. Když to 

ale opravdu nejde, tak je důležité ho co 

nejčastěji navštěvovat, věnovat mu čas 

a být s ním co nejvíce!Mně se nezdá, že by byli otevřenější. Ti, 

kteří si myslí, že jsou věřící, to vyslech-

nou, jiní na to nereagují nebo to 

i odmítají. Když ale nabídnu, že se za ně 

pomodlím, tak většinou souhlasí 

a někteří jsou až doja�.

6/ Co si sama odnášíš z této služby? Čím 
tě osobně obohacuje?

Mám radost, že jsem mohla někoho 

potěšit a třeba mu povědět, že je tu Bůh, 

Pán Ježíš, který má o něj zájem a záleží 

mu na něm. Často také myslím na to, jak 

jsme jako tělesní lidé pomíjiví a jak je 

úžasné, když má člověk naději v živém 

Bohu na věčný život.

4/ Setkáváš se u těchto lidí často se 
stížnostmi, nespokojeností, zklamáním, 
výčitkami a pocity zbytečnosti? 

Osobně se s �m setkávám výjimečně. Je 

to možná proto, že se jim v tu chvíli 

někdo věnuje. Ale lidé jsou různí, 

a pokud byli celý život nespokojení, tak 

se to projevuje i v těchto těžkých 

chvílích. Také záleží na práci personálu. 

Někdy se setkávám s pacienty, kteří jsou 

zklamaní a smutní, protože je nikdo 

z rodiny nenavštěvuje, a ještě to umocní 

fakt, že těm nejbližším dali celý svůj 

majetek. I to se občas stane.

Ptala se Milena Krumphanzlová

Nabídni Bohu svůj čas

O službě lidem na oddělení dlouhodobě nemocných 
jsme hovořili s dobrovolnicí Mílou Šťastnou.
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Jenže spojenectví neznamená jenom 
výsadu hřát se v přízni Nejvyššího. Jde 
zároveň o přizvání k nelehkému úkolu. 
Tím je spoluzodpovědnost při rozhodo-
vání o osudu druhých. Nebudeme si nic 
nalhávat, jde o břímě pro jednoho téměř 
k neunesení…

Abrahamovo vyjednávání začíná hodně 
opatrně. Nejprve na padesá�, které 
s Bohem po vzájemné rozpravě nakonec 
usmlouvá na konečných deset spravedli-

vých. Přitom se několikrát ujišťuje, že se 
„Panovník nad jeho prosbou nerozhně-
vá“. Inu, není to orientální bazar se 
zbožím, nýbrž jde o smlouvání nad 
„by�m či neby�m“ lidských bytos�. 
Pokud dobře čteme, Bůh se nerozhněvá. 
Jsem dokonce přesvědčen, že na takové 
smlouvání čeká a naplňuje ho rados�, že 
se za ty morálně pokleslé obyvatele 
Sodomy a Gomory alespoň někdo 
statečně pere.

Někteří vykladači se pozastavují nad 
skutečnos�, že se Abraham spokojil 
s desítkou zachráněných. Proč nešel na 
sedm nebo na tři? Vždyť obě města 
mohla tak být zachována. Upřímně 
– chtěl bych vidět na Abrahamově místě 
ty nespokojené vykladače. Jsem si jist 
�m, že Abraham byl obdařen citem pro 
hranice možného. Z našeho textu těžko 
usoudit, kdo ten rozhovor nakonec 
ukončil. Troufněme si tvrdit, že záchrana 
Lota – toho jediného spravedlivého, 
kterého o mnoho stale� později zmiňuje 
apoštol Petr ve svém listu – je bezpochy-
by Abrahamovou zásluhou. Města 
padla, ale byl z nich vyveden ten, kdo se 
hříchem obou měst trápil. A spolu s ním 
byly zachráněny i jeho manželka a dvě 
dcery. I když paní Lotová uvízla na půli 
cesty v podobě solného sloupu. 
Osudným se jí stalo ohlédnu�. Těžko říci, 
zda to byla úzkost, zvědavost či pocit 

Tu Hospodin řekl: „Mám Abrahamovi 
zamlčet, co hodlám učinit? Abraham se 
jistě stane velikým a zdatným národem 
a budou v něm požehnány všechny 
pronárody země. Důvěrně jsem se s ním 
sblížil, aby přikazoval svým synům 
a všem, kteří přijdou po něm: »Dbejte na 
Hospodinovu cestu a jednejte podle 
spravedlnos� a práva, ať Hospodin 
Abrahamovi splní, co mu přislíbil«.“ 
Hospodin dále pravil: „Křik ze Sodomy 
a Gomory je tak silný a jejich hřích je tak 
těžký, že už musím sestoupit a podívat 
se. Jestliže si počínají tak, jak je patrno 
z křiku, který ke mně přichází, je po nich 

veta; zjis�m si, jak tomu je.“ (Genesis 
18,17-21)

Abrahama jsme opus�li ve chvíli, kdy 
s ním Hospodin navazuje důvěrný vztah. 
Toto spojenectví nakonec přes vzestup 
jeho rodu v kmen, který je zotročen 
v Egyptě a posléze Bohem osvobozen, 
aby se stal vyvoleným národem, 
vyvrcholí na přelomu věků. Půjde 
o záchranu těch, kteří budou následovat 
nejenom odvážné kroky Otce všech 
věřících, nýbrž především kroky jednoho 
z jeho potomků.

Příkaz, který má předávat Abraham 
svým synům a oni zase těm svým, 
dostává praotce do nové role. Stává se 
strážcem zachování Božího řádu 
v každodenním běhu života. To nadpři-
rozené, co je sděleno shůry: tedy chodit 
podle Božích příkazů a �m stahovat Boží 
požehnání na všechny pronárody se má 
postupně proměnit v něco naprosto 
stejně tak nepostradatelného, jako jsou 
pro naše těla vzduch či voda.  

Hospodin zároveň dává do kontrastu 
– k zachovávání spravedlnos� a práva 
– hřích a křik Sodomy a Gomory. Jeho 
poslové „jdou zjis�t“, jak se to s těmi 
městy má. Jako by to Bůh dávno 
nevěděl… Pravda je taková, že tento čas 
je určen především Abrahamovi. On 
nejspíš už tuší, že to dobře nedopadne. 
Můžeme se pouze domnívat, že má 
i  díky  synovci  Lotovi  představu 
a zkušenos�, jak to tam „dole“ chodí. 
Proto z vlastní inicia�vy začíná smlouvat 
o duše spravedlivých dříve, než padne 
verdikt soudu. Vykupuje čas na záchranu 
spravedlivých.

Petr Plaňanský

Přímluvce aneb spojenectví, 
které zavazuje

  NA HRANE
MUŽI
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A jakéže si můžeme vzít ponaučení 
z temného příběhu o ohnivém zmaru 
dvou měst? Zápasit o život – byť 
jediného spravedlivého – za jakoukoliv 
námahu vždycky stojí! Jistě o to víc, 
pokud jsi  se stal  Hospodinovým 
spojencem.

zados�učinění,  co j i  přimělo se 
ohlédnout. Nicméně se stala nehodným 
svědkem Božího soudu nad druhými 
lidmi, což jí nijak nepřináleželo. Možná 
varování pro nás: nepřihlížej Božímu 
soudu nad druhými, nejsi-li výslovně 
přizván.

Dnes se můžeme navíc domnívat, že 
praotec Abraham do jisté míry předurčil 
minimální počet dospělých (či spravedli-

vých), který dnes tvoří (nejen) židovskou 
náboženskou obec.

Při probírání se nelehkým textem nás 
napadá ještě jeden důležitý postřeh 
– smlouvání o život druhých, vědomí 
přísného trestu, který dopadá na 
beznadějně nenapravitelné, jenom 
podtrhává důležitost zachovávání 
Božích nařízení v lidském životě. Dbát na 
Hospodinovy cesty přináší  život 

a požehnání. Za�mco jakákoli odchylka 
mimo vytyčené bezpečné území 
nakonec vede jen ke zmaru a smr�.

Je to velmi těžké téma a my se budeme 
snažit najít odborníka, který by se k této 
problema�ce vyjádřil.

Rádi bychom se ale na vztah s dospělý-
mi dětmi podívali z druhé strany 
a položili jinou otázku:

Co se vám osvědčilo ve vztahu 

s dospělými dětmi? Máte nějakou 
radu, �p, zvyklost, která prospěla 
(prospívá) vašemu dobrému vztahu?

Možná vám to přijde jako maličkost, ale 
druhému může být vaše rada pomocí. 

Pište na adresu etabita@etabita.cz

V minulém čísle jsme otevřeli téma 
odcizení dospělých dě� a položili vám 
několik otázek. Nikdo neodpověděl. 
Zeptali jsme se několika lidí osobně, zda 
by nám mohli napsat anonymně něco 
k tomuto tématu, a nikdo takový se 
nenašel. Asi nejvýs�žnější odpověď 
byla: „Víš, je to příliš živé a příliš 
boles�vé.“

Asi je to jedna z nejcitlivějších oblas�, 
hlavně v životě žen. Bolest z odcizení je 

mnohdy násobená pocitem, že jsme to 
my, kdo selhal, že jsme dělali něco 
špatně.

Prosím, napište nám.  Váš příspěvek 
může být samozřejmě anonymní. 
Troufneme si čekat, že se někdo z vás 
ozve :). 

Když za sebou děti zabouchnou dveře
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ZAMPERINI: Co je snadnější, 
omluvit se nebo odpustit? 

Tomáš Jeřábek

7. prosince 1941 Japonsko zaútočilo na 
Pearl Harbor a den nato se USA 
oficiálně zapojily do 2. světové války. 
Louis nastoupil k americkému letectvu 
a později se stal velitelem posádky na 
jednom z bombardérů B-24. Po 
několika úspěšných misích během let 
1942 a 1943 došlo v květnu roku 1943 k 
sestřelení Zamperiniho stroje. Nouzové 
přistání na hladině oceánu přežili pouze 
tři lidé, pilot Russell Allen Phillips, 
Francis McNamara a Louis. Pro ně se 

Louis  Zamperini ,  velmi nadějný 
předválečný atlet, byl jedním z těch, 
komu druhá světová válka vzala 
nadějně se rozvíjející sportovní kariéru. 
Jeho příběh mě zaujal po zhlédnu� 
filmu Nezlomný, který osobně vřele 
doporučuji. Pokud bych chtěl ukázat na 
člověka, který se nevzdal ani v situaci, 
kdy se všechno pokazilo, byl by Louis 
Zamperini rozhodně jedním z prvních, 
koho si v této souvislos� vybavím. 

Louis se do povědomí širší veřejnos� 
zapsal na olympijských hrách v Berlíně v 
roce 1936. Byl vybrán, aby reprezento-
val svou zemi na tra� dlouhé 5 km. 
Hned do rozběhu dostal velmi silné 

soupeře v čele s velkým adeptem na 
vítězství Henrym Jonssonem. Do 
závodu se však rozhodl dát vše, a i přes 
velmi málo zkušenos� se v tvrdé 
konkurenci umís�l na 5. místě v čase 
pouze o dvě vteřiny delším, než měl 
švédský favorit Jonsson. Jeho postup do 
finále byl neuvěřitelný, ale samotný 
finálový běh se zapsal do pamě� 
mnoha diváků ještě více. Louis byl po 
většinu závodu beznadějně utopený na 
posledních příčkách. V závěrečném 
kole závodu však nasadil neuvěřitelný 
finiš a probojoval se na 8. místo. Jeho 
finiš tehdy ocenil i později nechvalně 
známý Adolf  Hit ler.  Po návratu 
z olympiády domů se dostal do 

povědomí veřejnos� a  začal  se 
připravovat na další hry v Tokiu, které se 
měly odehrát za čtyři roky. Tehdy však 
netušil, že se do Japonska podívá za 
zcela jiných okolnos�…
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Po válce však začal jeho další krutý boj, 
kdy Louis kvůli zážitkům z tábora upadl 
do alkoholismu a těžkých depresí. 
Z japonského zaje� ho vysvobodila 
spojenecká armáda, ale to osobní 
a duchovní osvobození zažil až na jedné 
konferenci Billyho Grahama v roce 
1949, kde ho osvobodil Ježíš Kristus. 
Dále pak znovuzrozený Zamperini 
působil dlouhá léta jako evangelista, 
jehož  ne jvětš ím tématem by lo 
odpuštění. Setkal se s mnoha japonský-
mi veliteli či vojáky. V roce 1950 
navš�vil věznici Sugamo v Tokiu, kde 
bylo mnoho válečných zločinců, jimž 
Louis osobně vyjádřil odpuštění. Dle 
jeho slov se mnozí z nich následně stali 
křesťany. 

V příběhu je spousta myšlenek, o nichž 
by se asi dalo hodiny a hodiny přemýš-
let. Koho by zajímalo více detailů ze 
Zamperiniho ž ivota,  doporučuj i 
zhlédnout film anebo ještě lépe si 
přečíst jeho knihu Devil at My Heels. 
Jedna, resp. dvě myšlenky mně ovšem 
zůstávaj í  v  hlavě nejvíce:  vztah 
Zamperiniho a velitele Watanabe 
– téma pokání a odpuštění:

následující dny v záchranném člunu bez 
dostatku potravy a pitné vody staly 
doslova bojem o přeži�. Když je po 47 
dnech objevila hlídková loď, tak už byli 
naživu jen Zamperini spolu s Philipsem. 
Ke smůle absolutně vyčerpaných letců 
se nejednalo o spojeneckou loď, nýbrž 
o člun japonské armády, a oba muži se 
tak místo převozu na ošetřovnu ocitli ve 
velice krutých podmínkách zajateckého 
tábora. V čele jejich věznitelů stanul 
obávaný velitel Mutuširo Watanabe, 
který Zamperinimu působil mnohá 
příkoří. Jedno trápení střídalo druhé 
a ještě horší. Díky nepochybně dobré 
fyzické kondici a zároveň ochotě to 
nevzdat se Zamperini dožil osvobození 
na konci války. 

Krátce před oslavou svých 81. naroze-
nin se přece jenom podíval na olympiá-
du do Japonska, když se zúčastnil 
štafety s olympijskou pochodní na 
zimních hrách v Naganu. Při té příleži-
tos� se pokusil setkat i se svým 
nejbrutálnějším věznitelem, seržantem 
Mutsuhiro Watanabem, který však 
s e t ká n í  o d m í t l .  L o u i s  i  p ře s t o 
Watanabemu poslal dopis se vzkazem, 
že mu odpouš�. Zamperini zemřel 
v požehnaném věku 97 let ve svém 
domově v Los Angeles. 

Zamperini si zakusil mnoho trápení ze 
strany svých věznitelů v čele právě 
s velitelem tábora.  Přesto však dokázal 
odpus�t. Nebylo to jednoduché, byl to 
proces (a nakonec i Boží milost).

Napadá mě otázka, co je snazší? 
Odpus�t, nebo si přijít pro odpuštění? 
V našem křesťanském životě je důležité 
(dokonce  zce la  zásadn í )  obo j í . 
A kdykoliv stojíte a modlíte se, odpouš-
tějte, máte-li pro� někomu něco, aby 
vám i váš Otec, který je v nebesích, 
odpus�l vaše přestoupení. (Mk 11,25) 
Kolikrát v týdnu nám někdo ublíží 
a kolikrát si říkáme: Já mám právo být 
naštvaný. Stojí nám to však za to? 
Nejsme to právě my sami, komu �m 
nejvíce ubližujeme? Ježíš nás učí 
odpouštět, a to nejenom lidem, kteří se 
přijdou omluvit, ale všem bez výjimky. 

Pak je tu ta druhá část… jít se omluvit, 
když něco pokazíme. Jít se omluvit 
lidem a činit pokání před Bohem je 

jedním ze základních principů křesťan-
ského života. Učiňte tedy pokání 
a obraťte se, aby byly vymazány vaše 
hříchy… (Sk 3,19). Jednoduše se to však 
řekne, ale přijít v pokoře s omluvou je 
často tak složité. A myslím, že každý 
známe tu situaci, když tam uvnitř 
cí�me, že to, co jsme právě udělali či jak 
jsme zrovna zareagovali, bylo blbě, ale 
tak strašně se nám nechce zahodit své 
ego a přijít za člověkem, kterého jsme 
zranili se slovy: „Omlouvám se, vidím, 
že jsem udělal chybu, a je mi to líto.“  
Je vlastně jedno, zda se zrovna cí�me 
na straně obě� jako Zamperini anebo 
na druhé straně jako pokořený viník 
Watanabe. Tak či onak je pro náš život 
nesmírně důležité buď odpus�t,
anebo požádat o odpuštění. Velitel 
Watanabe svoji šanci minul, za�mco 
Zamperini nikoli. Jak se zachováme my? 
Jsme ochotni si přiznat, že to či ono 
jsme pokazili? Nebo naopak jsme 
ochotni i přes mnohé křivdy od lidí 
v našem okolí odpus�t? Ta volba je na 
nás a je to často volba mezi životem 
a smr�…

Za�mco Zamperini nabídl onomu 
veliteli Watanabemu setkání, on to 
odmítl. 
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Být blíž – rozhovor nejen o nové knize

Hany Pinknerové se ptala Milena Krumphanzlová

Na první pohled se 
tato nová liší od 

mých předchozích svou tloušťkou, tedy 
počtem stran. Má jich 415 a opro� mým 
o b v y k l ý m  p l u s  m í n u s  p a d e s á � 
fejetonům jich přináší tři sta šedesát 
šest. Taky je na první pohled krásná. Ne 
že by mé ostatní knihy nebyly hezké, ale 
tato je mimořádná. Vydavatel jí věnoval 
výjimečnou péči, je bohatě ilustrovaná, 
má pevné desky a poloplátěnou vazbu 
se  sametově  hebkým potahem. 
Výtvarnice Markéta Müllerová si dala 
záležet. Ačkoli jsme se nikdy osobně 
nesetkaly, našla si můj facebookový 
profil a prohlédla si, jak vypadám. Do 
ilustrací pak vtělila mne v mé reálné 
podobě. Tedy mne v drobet zušlechtěné 
podobě. Péče, jakou vynaložila, je 
zjevná a mě to dojalo.

Při psaní jsem Boha poznala jak ještě 
nikdy dřív. Moje důvěra k němu o hodně 
vzrostla, protože jsem udělala mnoho 
dobrých zkušenos�. Vím, že jsem 
milovaná. Může být něco víc?

Patříš sama mezi čtenáře právě tohoto 
typu knih?  Malé zamyšlení každé ráno 

může přinést velkou inspiraci pro celý 
den. Zažila jsi to u některé z těchto 
knih?

N a  p u l t e c h 
knihkupectví leží 
t v o j e  č e r s t v ě 
vydaná kniha Být 
blíž. Můžeš nám ji 
představit? V čem 
s e  l i š í  o d  t ě c h 
předchozích?

Pro koho je tvoje kniha určena 
především? Je v ní čitelný tvůj osobitý 
úhel pohledu, s jakým se díváš na Boha 
a na tento svět, nebo ses naopak snažila 
najít inspiraci vně svého světa?

Má kniha je určena každému, kdo by 
chtěl se mnou projít rokem den za 
dnem. Nemyslím, že je nutně pro ženy, 
ačkoli �m, že já jsem žena, budou ženy 
mému pohledu lépe rozumět. Nicméně 
mužš� čtenáři se za�m vyslovují 
pochvalně. Inspiraci nacházím všude 
kolem sebe a svým osobitým úhlem 
pohledu ji reflektuji. Pokud jsem uvěřila, 
že Bůh je všude a je neviditelný, musím 

se soustředit na jeho projevy. Jako 
u větru. Nevidím vítr, ale vidím, že fouká. 
Dávám tedy pozor na to, co Bůh dělá. 
Často rozpoznávám jeho působení 
v překvapivých projevech.

Máš pro naše čtenáře nějakou radu, jak 
žít s Bohem každý den a vnímat jeho 
přítomnost, která se ti v životě opravdu 
osvědčila?

Mám jen jednu stále stejnou radu. 
Hledejte Boží milostné vzkazy. Nechte se 
přesvědčovat, že vás Bůh miluje, že mu 
na vás záleží, že o vás pečuje a že moc 
dobře ví, čím vás potěší. Nechte ho, ať se 
vám dvoří. Vyhlížejte, očekávejte, mějte 
se na pozoru, protože každý den na vás 
někde něco čeká. Ostatní si toho nejspíš 
vůbec nevšimnou, ale vy budete vědět. 
Tohle bylo od Boha pro mne. Budou to 
vaše společná tajemství. Pak pro vás 
nebude těžké Bohu důvěřovat, protože 
s ním budete mít spoustu dobrých 
zkušenos�.

Co konkrétně přinesla kniha tobě jako 
její autorce?

Jinak musím přiznat, že žánr čtení na 
každý den nemám ráda. Vždycky jsem 
jím tak trochu opovrhovala, a proto když 
mi poprvé přišlo na mysl, že bych něco 
takového zkusila sepsat, bránila jsem se. 
Měla jsem však neodbytný dojem, že 
Bůh se usmívá a říká něco jako: „Já 
myslím, že bys to měla napsat.“ 
Smlouvala jsem asi čtvrt roku. Myslela 
jsem si, že nebudu mít tolik nápadů, že 
to nezvládnu. Ještě víc než jindy jsem se 
musela spolehnout na to, že Bůh mi 
nápady pošle. A on to dělal! Servíroval 
mi je jak na stříbrném podnosu, pěkně 
v malých dávkách, abych je stačila 
zpracovávat. Ještě nikdy se mi nic 
nepsalo tak snadno a rychle. Objevovala 
jsem v sobě věci, o nichž jsem neměla 
tušení, že tam jsou. Co já toho měla 
v sobě o tvořivé modlitbě! Tolik jsem se 
při psaní naučila.

Jak jsem už řekla, nemám tento žánr 
v oblibě. Připadalo mi, že když si člověk 
čte takové ty různé „veršíčky se zamyšle-
ním“, už pak necí� potřebu číst Bibli 
pěkně pořádně. Možná je na vině také 
moje netrpělivost. Já moc nedokážu 
pěkně den za dnem po troškách něco 
číst. Nicméně nepochybuju o tom, že 
jeden ranní podnět může člověka 
inspirovat na celý den. Může to být text, 
ale také cokoli jiného. Bůh se ve své řeči 
k nám neomezuje jen na slova. Můžeme 
ho vnímat všemi smysly.
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NEODPUŠTĚNÍ
Manžel je � nejblíž, a přece míváš největší 

problém odpouštět zrovna jemu. Každodenní 
drobná zranění, způsobená třeba jen nedorozu-
měními, se nakupila do poměrně velkého valu. 
Ani si to neuvědomuješ, že bys potřebovala víc 
a každodenně odpouštět. Není to jeho chyba, 

jeho zranění, jeho nevlídný pohled, jeho nepěkné 
slovo, které tu jsou překážkou. Je to tvoje 
neschopnost odpus�t. Možná jsi hodně 

proplakala. Možná jsi strávila mnoho bezesných 
nocí. Možná jsi zoufale v modlitbě prosila Pána, 
aby s �m něco udělal – s pocitem marnos�. Jako 
by se nic nestalo. Ale věř, že stalo. Pán na tebe 

s láskou a trpělivos� hledí – a možná zrovna teď � 
dává řešení: Odpusť! Odpouštěj!

za oko, zub za zub. Nebo, ještě lépe, dva zuby za 
jeden! Velmi často si ani neuvědomuješ, jak 
automa�cky reaguješ pro�útokem. A to i v 

situacích, které útokem ve skutečnos� nebyly 
– jen jsi měla pocit, že jsou. Muž nějak zareaguje, 

bez úmyslu tě naštvat. Jenomže ty se cí�š 
potrefená, a jakmile přijde příležitost, vrá�š mu 

to. Máš pocit, že jsi v právu. Že si to zaslouží. 
Jenomže na tvůj pro�útok – tvou blbou náladu 
– může zareagovat taky blbou náladou. Když ne 

hned, tak podruhé, potře� nebo popáté. A ty cí�š 
jenom utvrzení, že tvoje blbá nálada byla v právu, 
a myslíš si, že jsi reagovala správně. Dostáváte se 
do spirály, kde si navzájem cosi vracíte, a vlastně 

ani nevíte co a proč. Není v tom dobře nikomu. Ta 
reakce je někdy tak automa�cká, že není snadné 
z ní vyjít. Možná jsi ji budovala pět, deset, dvacet 
let. Zkoušej ji chytat hned v začátku. Nebude to 
snadné a třeba se to nebude úplně dařit. Ale už 

toto vědomí přináší úlevu.

PROTIÚTOK

SEBESTŘEDNOST
Až příliš řešíš sebe. Své emoce. Když jsou dobré, 
nikdo nic nepozná. Ale když přijde blbá nálada, 
zklamání, smutek, neúspěch, když tě něco bolí 
nebo � něco vadí, moc myslíš na sebe. Noříš se 

do svého problému, pátráš po příčinách, proč se 
tak stalo, anebo usilovně hledáš řešení. Kvůli 

tomu nedokážeš vnímat manžela s jeho problémy 
a starostmi. Vnímat, že třeba ani on neměl dobrý 
den. A předpokládáš, že to on musí mít dostatek 
empa�e, protože ty máš přece problém. Někdy 
ho i skrze svou bolest zraňuješ. Třeba nechtěně 
a nevědomě, ale přece. Ať už se cí�š sebehůř, 
zkus od té situace poodstoupit. Pokus se vidět 

sebe očima manžela. Nebo se zaměřit na něj. Už 
to, že odvedeš pozornost od sebe, � pomůže 
nevidět vše tak tragicky. K nám ženám emoce 

patří. Nemůžeme je potlačit a často je ani 
nedokážeme vysvětlit. Ale nemusíme jim vždycky 

věřit a nemusíme jim podléhat.

UPJATOST
Příliš lpíš na své pravdě. Jsi přísná. Podléháš 
strachu, abys něco neudělala špatně, abys 

nevědomky neudělala něco, co se Bohu nelíbí. Jsi 
až moc křečovitá a projevuje se to i ve tvém 

manželském životě. Když se tě manžel snaží té 
upjatos� zbavit nebo na ni upozorňuje, nejen že 
mu nevěříš, ale dokonce se na něj zlobíš. Ty to 
přece takhle prožíváš, tak jak může bořit tvoje 

postoje? I kdybys byla sebesilněji přesvědčena, že 
máš pravdu, buď v postoji naslouchání a 
neodsuzuj. Ježíš trávil mnohem raději čas 

s hříšníky, kteří byli schopni uznat svou slabost, 
než s farizeji, kteří si jen odškrtávali, jaké všechny 

náboženské úkoly splnili.

KáPéZetka - PRO MANŽELKU aneb HLEDEJ 
SVOU TŘÍSKU, A NALEZNEŠ TRÁM

Kateřina Šťastná

Pravda bolí, ale osvobozuje. A dává možnost růst. Když vytáhneš ze svého těla třísku, musíš počítat s 
tím, že to může dočasně bolet ještě o něco víc. Ale pro zahojení a uzdravení je to potřeba.
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Prší. Příšerné počasí. Před pondělním 
pracovním procesem potřebuji pořádné 
povzbuzení. Pojedu poslechnout Písmo. 
Prima plán. Přijíždím, parkoviště 
pokaždé plné, příště půjdu pěšky. 

Prokázat Pánovi poctu přišlo plno 
posluchačů. Prostředí posluchárny plní 
poměrně pestrá parta: pracující profese, 
penzisté, prťata, pubescen�, pedagogo-
vé, přeshraniční přátelé. Pořádný počet! 
Počítám přibližně pětkrát pětadvacet 
postav. 

Pastor přichází, pronese počáteční 
požehnání, pak prezentuje připravený 
program. Pár přátel přichází pozdě. Pak 
půdorys pódia plní pět pěvců, prosto-
rem plynou působivé písně. Publikum 
pilně poslouchá, pár posluchačů 
povstalo, pějí písně Pánu. Poté pastor 

pozval potomstvo před pódium. Prckové 
pozorně poslouchají pozoruhodné psí 
příhody, přitom pozorují poutavou 
projekci. 

Pak přichází pravidelný proslov před 
polednem. Poklidný pastor pročítá 
Písmo. Pečlivá příprava přináší publiku 
ponaučení.  Principy pradávných 
proroctví, pravidla přikázání. Pro pestrý 
poslech prokládá pastor povídání 
příhodami po památkách Posázaví 
proložené promítáním. Promluva 
p o k ra č u j e  p o u č ný m  p ř íb ěh em . 
Pastorova precizní práce přináší pointu: 
pravda, poslušnost, poděkování. 

Publikum povstalo, pastor pozvednul 
paže, pak požehnal pokojem. Poté 
připomenul předpolední posezení, 
pozval pozřít prvotřídní pi�, prima 

pamlsky, přátelsky poklábosit. Pivo prý 
příště. Party přátel poklidně povídají, 
prubují přinesené pochu�ny, probírají 
problémy. 

Přemýšlím, přemítám předchozí projev. 
Prostě poklekám, přibíjím přestoupení, 
pýchu. Přitom pokora, pokání. Pak 
přichází procitnu�. Přichází pokoj! Proč? 
Protože patřím Pánu. 

Tak schválně – �pnete si, kolik slov na 
písmeno p bylo zapotřebí k pidipovídce? 

Počasí překvapilo, přestalo pršet. 
Příjemné paprsky prozářily poklidné 
poledne. 

Správnou odpověď najdete na straně 18.

Daniel Voldřich

Pidipovídka

P i d i p o v í d k a 
Správná odpověď - 203 slov 
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Kapela SouZnění

Daniel Matulík

ź Jsme vděční, že jsme za ty tři roky 
nasbírali mnohem víc hezkých zážitků 

než těch nepříjemných. Jsme vděční 
(především svým manželkám), že 
můžeme pracovat na nových písních, 
z nichž by třeba jednoho dne mohlo 
vzniknout naše druhé album. 

ź Jsme kapela, která je doma ve sboru 
Církve bratrské v Soukenické ulici na 
Praze 1. 

ź Jsme bohoslužebná kapela po 
formální i obsahové stránce. Nemáme 
ambice stát se známou kapelou na 
české křesťanské hudební scéně. 
Soustředíme se na to, aby naše práce 
byla službou Bohu a službou lidem.

ź Jsme jednorázový lockdownový 
projekt, který vznikl pro účely jedné 
bohoslužby. Během toho nedělního 
rána jsme ale zjis�li, že bychom si spolu 
chtěli ještě někdy zahrát. A tak spolu 
hrajeme už tři roky.

ź Jsme kapela, která chce zpívat 
Hospodinu píseň starou. Proto hrajeme 
staré křesťanské písně v moderních 
úpravách, aby toto bohatství naší 
tradice nezmizelo v zapomnění.

ź Jsme hudba, která ZNÍ v SOUkenické, 
tedy SouZnění.

ź Jsme kapela, která chce zpívat 
Hospodinu  p í seň  novou.  Proto 

skládáme nové písně. Naše první album 
si můžete zdarma stáhnout zde: 
h�ps://portal.cb.cz/souzneni

ź Jsme SouZnění.

ź Jsme muzikan�, kteří chtějí své 
hudební vzdělání a zkušenos� předávat 
dál. Spolupracujeme s Evangelikálním 
teologickým seminářem v rámci 
ro č n í h o  ku r z u  H u d b a  v  c í r k v i , 
v posledních letech se často podílíme 
na letních kurzech Effathy a pro sbory 
jsme připravili workshop Proč (ne)má 
smysl dělat hudbu v církvi

TABITA PŘEDSTAVUJE

Našli jsme pro vás možnost získat CD křesťanských písní zdarma. 
Požádali jsme skupinu SouZnění, která CD nahrála, aby se nám představila. 

https://portal.cb.cz/souzneni
https://portal.cb.cz/souzneni
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Zde je třeba se vydat doleva, pro� 

proudu, po úzké stezce (vede tudy 

červená, žlutá a zelená značka), která 

Zadejte si do navigace obec Senorady. 

Pozoruhodná je �m, že se v roce 2005 

přesunula z Kraje Vysočina do kraje 

Jihomoravského. Na návsi narazíte na 

žlutou turis�ckou značku. Vydejte se po 

ní směrem na severozápad (směr 

Senoradský mlýn). Cesta vás povede 

kolem pozůstatků bývalé tvrze. Stávala 

zde od poloviny 14. stole� a dnes po ní 

zbyly jen valy, které jsou však stále 

i m p o z a n t n í  a  d o b ř e  p a t r n é . 

Zanedlouho dojedete k Senoradské 

kantýně, kde doporučuji zanechat svůj 

vůz. Můžete se zde občerstvit, nabrat sil 

a pak sestupovat stále rovně směrem 

k řece. (Žlutá značka nás v tuto chvíli 

opouš�.) U řeky narazíme na rozces� 

Pod Levnovem.

Chcete zažít dobrodružství? Šplhat po 

skalách jako kamzík a za odměnu spatřit 

nádherné údolí divoké řeky? Chcete 

navš�vit zříceninu mysteriózního hradu 

a najít místa s nádechem skautské 

a trampské roman�ky? A přitom neujít 

víc než 6 km? Pak byste se měli vydat 

právě do údolí řeky Oslavy!

CESTOMÁNIE

Cesta do údolí Oslavy

Martin Kop

1

2 3
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vás přivede k budově bývalého mlýna 

(obr. 1). Stavbu dokládá písemná zmínka 

z doby před třice�letou válkou: ve 

Smolné knize velkobítešské je zapsáno, 

že tovaryši okradli mlynáře o 30 tolarů 

a zbili ho. Mlýn přestal sloužit svému 

účelu před téměř sto lety. Přesto se 

můžete zastavit u mlýnského kola.

Je čas popadnout dech a stoupat dál od 

jednoho skalního stupně k druhému 

Nyní je čas překonat po mostě řeku 

Oslavu (obr. 2). Vzápě� zahneme 

doprava a po železné prohnuté lávce 

přejdeme na levý břeh říčky Chvojnice. 

Asi kilometr pro� proudu bychom našli 

místo, kde se svým oddílem tábořil 

Jaroslav Foglar. My však nyní začneme 

stoupat směrem k cíli. Cestou budeme 

muset překonat převýšení asi sto 

padesát metrů. Vydáme se doleva – po 

stezce, která začíná asi 20 metrů za 

prohnutou lávkou. Při výstupu ke skalám 

a výhledům se zastavíme u znaku lesní 

moudros�, který připomíná trampy ze 

Slunečního údolí. Můžeme si vydech-

nout a vzpomenout, jaké to bývalo sbalit 

si usárnu a vyrazit s Čírem a Melounem, 

jak zpívali  bratři Ebenové, sedět 

navzájem propojeni v jednom kruhu u 

ohně, poslouchat písně a vpíjet oči do 

tmy s nadějí, že se ten krásný okamžik 

nestane minulos� (obr. 3,4).

4

5

6

7

8

9

10
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(obr. 5,6,7,8,9). Můžeme se zastavit 

u výhledu na řeku, pak vybrat tu 

správnou skalní průrvu a jít dál. Právě 

teď nastala chvíle ukázat, že ještě 

nepatříme do starého železa. Pečlivě 

volíme cestu, sledujeme skalnatý 

terén, správně našlapujeme a stále 

stoupáme. Pamatujeme na základní 

pravidlo lezení o třech pevných 

bodech, které nám dávají při postupu 

vzhůru jistotu. Konečně… právě jsme 

dorazili na plošinu, odkud vidíme 

panorama údol í  Oslavy,  včetně 

dominanty Dukovan v pozadí (obr. 

10,11).

Stanuli jsme u tajemného hradu 

Levnov (obr. 12), který byl postaven za 

vlády otce vlas� Karla IV., aby pak o něj 

několikrát bojovali jeho moravš� 

synovci Prokop s Joštem. V 15. stole� 

ho v nejisté době po husitských válkách 

obsadil i  němeč� žoldnéři,  kteří 

nedostali od Albrechta Rakouského 

zaplaceno a začali loupit v okolí. A to se 

stalo hradu osudným. Moravská vojska 

zasáhla a místní sedláci pak opuštěný 

hrad rozebrali na stavební materiál.

Správná odpověď - 203 slov 

Na Levnově jsme narazili na červenou 

turis�ckou značku, která nás zavede 

zpět do údolí ke Ketkovickému mlýnu. 

Mlýn vznik l  nejspíš  v  polovině 

14. stole� zároveň s hradem a fungoval 

až do roku 1950. Mineme ho a 

pokračujeme na most přes Oslavu, kde 

se můžeme kochat krásným výhledem 

vzhůru ke stěnám hradu (obr. 13), 

odkud jsme právě sestoupili. Cesta 

vysekaná ve skále nás přivádí zpět 

k Senoradské kantýně. Nastal čas 

spočinout a zvážit, kam se vydáme 

příště.

11

12

13
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RECEPTÁRIUM

Paulinky vaří - zdravé svačiny
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V Rakousku si dejte pozor na navigaci, 
která nesmí bránit ve výhledu z auta 
(přední sklo).

Na Slovensku je řidičům zakázána 
konzumace jídla a pi� během řízení 
vozidla. 

Konzulární informační centrum pro 
řešení otázek občanů ČR v zahraničí je 
k dispozici v pracovních dnech od 
8-16 hod. na čísle +420 222 264 222.

Zjistěte si povinnou výbavu vozidla, 
protože každá země může mít obsahově 
jinou, ale obvykle do ní patří autolékár-
nička, výstražný trojúhelník a reflexní 
vesta pro každého spolujezdce. 
V Polsku, Rumunsku, Bulharsku, 
Estonsku, Řecku a Turecku je povinný 
hasicí přístroj, to vše umístěné tak, 
abyste to měli po ruce, ale aby se to 
nestalo nebezpečím pro posádku při 
autonehodě. Vhodná je i sada na 
opravu pneuma�k.

Jarní počasí se nám přehouplo do 
počasí letního. V hlavě se nám začínají 
rojit myšlenky, co všechno si musíme 
vzít na dovolenou, na co nesmíme 
zapomenout, aby dovolená nebyla 
pokažená naší zapomnětlivos�.

A proto jezděte opatrně, dělejte 
přestávky nejenom pro odpočinek 
řidiče, ale také osazenstva vozidla 
a hlavně dě�. Pro přivolání pomoci 
v Evropě volejte číslo 112 a před cestou 
si ak�vujte v databázi GPS navigaci 
silničních map země, kam jedete.

Pokud jedete na dovolenou u nás 
v České republice, zákony a povinnos� 
řidiče jistě znáte, ale pokud jedete 
někam do zahraničí, pak je dobré 
podívat se na internet, na příslušné 
stránky státu, do kterého budete 
cestovat, a tam se ujis�t o tom, na co 
všechno jako řidič nesmíte zapome-
nout, na co si musíte při jízdě dávat 
pozor.

Jako prvořadé jsou samozřejmě 
doklady. Zkontrolujte si jejich platnost. 
V EU občanský průkaz, jinak pas, 
řidičský průkaz, malý technický průkaz, 
zelenou kartu, ale také formulář 
o dopravní nehodě (získáte v pojišťovně 
nebo si stáhnete z internetu).

Zjistěte si platnost pojištění vozidla 
v zemi, do které jedete, ale také jaké 
doklady tam při kontrole vyžadují od 
řidiče, např. mezinárodní řidičský 
průkaz, máte-li půjčené auto, pak 
potvrzení souhlasu o vypůjčení vozidla 
od provozovatele vozidla, které se 
v y ž a d u j e  n a p ř í k l a d  v  P o l s k u . 
Nezapomeňte na pojištění „na blbost“, 
n e b o l i  p o j i š t ě n í  o d p o v ě d n o s � 
z běžného života. Vyřeší za vás škody na 

cizím zdraví i majetku. 

Pořiďte si kopii dokladů, zjistěte si 
kontakty na asistenční služby či 
zastupitelský úřad ČR v zemi, kam 
jedete, platnost pojištění vozidla. Mějte 
dostatečný finanční obnos uložený na 
více místech a platební kartu.

V Německu nelze používat nic, co by 
řidiče varovalo před umístěnými radary 
a takovouto navigaci  nesmí mít 
zapnutou ani spolujezdec. Je zapotřebí 
vypnout v aplikaci všechny no�fikace 
o radarech.

Žádný předmět by neměl být umístěn 
na palubní desce, kde by bránil ve 
výhledu.

Nespadá do toho místo na předním 
skle, přes které řidič vidí kapotu vozidla, 

nebo horní část předního skla zatmave-
n á  p ro �  s l u n e č n í m  p a p rs k ů m . 
Autokameru v Rakousku nepoužívejte 
a nemějte ji za sklem ani vypnutou, jsou 
za to vysoké pokuty. Pravidlo nepla� 
pro kamery vestavěné či parkovací 
kamery.

Nemůžete se připravit na všechna rizika 
cestování, která vás v zahraničí mohou 
potkat, ale můžete si předem zjis�t 
všechno o zemi, do které cestujete. Na 
každém hraničn ím přechodu je 
umístěna velká cedule, na které jsou 
pomocí piktogramů zobrazeny důležité 
věci pro řidiče, jenž projíždí příslušnou 
hranici.

Přeji vám šťastnou cestu, mnoho 
příjemných chvil s rodinou i s vaším 
dopravním prostředkem a samozřejmě 
šťastný návrat z dovolené.

Pomoc, jedeme na dovolenou!

Alena Šelongová
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Ode mne k tobě

Elzina Pampelišková  

Našla bych spoustu důvodů,
proč se tě vzdát a prchnout kamsi...
Stojím na mostě přes vodu,
odvahy směle dodávám si...

Ne skočit, ale kráčet dále,
i když je cesta neznámá,
i když mi teče do sandále
a začíná hřmít nad náma.

Na druhém břehu stojíš v mlze,
na nohou těžké kramfleky.
Až k tobě dojdu, řeknu drze,
že se tě nevzdám...

navěky.


	Stránka 1
	Stránka 2
	Stránka 3
	Stránka 4
	Stránka 5
	Stránka 6
	Stránka 7
	Stránka 8
	Stránka 9
	Stránka 10
	Stránka 11
	Stránka 12
	Stránka 13
	Stránka 14
	Stránka 15
	Stránka 16
	Stránka 17
	Stránka 18
	Stránka 19
	Stránka 20
	Stránka 21
	Stránka 22

